

[Texte]

**Ms Hunter:** You characterized this feasibility study as an environmental assessment. I understand environmental assessment certainly to be a part of that. Could you tell me what proportion was environmental assessment versus industrial feasibility?

**Ms Wetherup:** We were not the only ones funding that project, by the way.

**Mr. Lamoureux:** Indeed, the overall feasibility study I think had 14 volumes. My number might be off by one or two. Volume 8 was the environmental assessment. There was also a separate volume on population displacement. This entire set of studies was made available on February 14, 1989, to the Canadian public once we got the release from the Government of China.

There was another aspect to the expertise that was tapped to conduct the study. There was also an international advisory committee that steered that study and made sure that it was covering the right things, independent from those who were conducting it. That was the safety net in making sure that we were getting the right information to make an environmental decision.

**Ms Hunter:** We would be very interested, following up on Mr. Fulton's question, in the methane proportions, etc., that would be contained in that study, that volume 8.

**Mr. Lamoureux:** The study has been made public so it is readily accessible.

**Mr. Fulton:** And there was nothing on methane in it.

**Ms Hunter:** I would like to conclude my remarks, because I know I am at the end of my time. I met with a Swedish deputy minister of international development recently. They have over 1% of their GNP allocated to international development. We are still struggling to get to our goal of 0.7%. I am asking for your opinion on whether or not you think that is ever going to be attained. Do you think there is a likelihood of that ever happening? We are now at 0.43%.

• 1010

**Ms Wetherup:** It is an objective of the government to reach that level. We have some fiscal difficulties nationally right now, but the target is still there.

**Ms Hunter:** Is there any timetable as to when that target will be implemented?

**Ms Wetherup:** I do not know.

**Mr. O'Kurley (Elk Island):** I would like to thank the representatives of CIDA for appearing before this committee and making their presentation.

I have questions on two themes. The first is the Industrial Cooperation Program. In 1987 and 1988, the Industrial Cooperation Program was allocated approximately 2% of CIDA's budget. It consisted of approximately 850 projects in partnership with 700 businesses in 100 countries.

[Traduction]

**Mme Hunter:** Vous avez qualifié cette étude de faisabilité d'étude des répercussions sur l'environnement. Pourriez-vous me dire quelle était la proportion respective de ces deux volets?

**Mme Wetherup:** Je précise en passant que nous n'avons pas été les seuls à financer ce projet.

**M. Lamoureux:** Si je me souviens bien, le rapport global de l'étude comprend à peu près 14 volumes. C'est le huitième qui est consacré à l'incidence sur l'environnement. Il y a également eu un volume distinct sur les déplacements de population. Toute cette série d'études a été mise à la disposition du public le 14 février 1989, dès que nous avons obtenu l'agrément du gouvernement chinois.

Une autre catégorie d'experts a contribué à cette étude. Il y avait en effet un comité consultatif international qui assurait l'orientation générale des travaux et veillait à ce que les analystes tiennent compte des facteurs pertinents. Les membres de ce comité étaient complètement indépendants de ceux qui faisaient l'étude. Leur participation nous donnait donc la garantie que nous obtiendrions de bonnes informations pour prendre les décisions voulues en matière d'environnement.

**Mme Hunter:** Suite à la question de M. Fulton, il nous intéresserait de connaître la proportion de méthane, et autres chiffres, qui figurent dans le volume 8.

**M. Lamoureux:** L'étude ayant été publiée, il est facile de la consulter.

**M. Fulton:** Et il ne s'y trouve rien sur le méthane.

**Mme Hunter:** Comme j'arrive à la fin de mon temps de parole, je voudrais conclure. J'ai rencontré récemment un sous-ministre suédois responsable du développement international qui m'a dit que son pays consacre plus de 1 p. 100 de son PNB à ce secteur d'activité. De notre côté, nous luttons encore pour atteindre notre objectif de 0,7 p. 100. Croyez-vous que nous y arriverons un jour? Nous en sommes aujourd'hui à 0,43 p. 100.

**Mme Wetherup:** Le gouvernement n'a pas renoncé à cet objectif. Vous savez que nous connaissons actuellement certaines difficultés d'ordre budgétaire, mais l'objectif demeure le même.

**Mme Hunter:** Y a-t-il un échéancier pour savoir quand nous l'atteindrons?

**Mme Wetherup:** Je ne le sais pas.

**M. O'Kurley (Elk Island):** Je remercie les représentants de l'ACDI de s'être présentés devant notre comité ce matin.

Je voudrais aborder deux sujets, le premier étant le programme de coopération industrielle. En 1987 et 1988, ce programme a bénéficié d'environ 2 p. 100 du budget de l'ACDI, et il a permis d'engager près de 850 projets, en coopération avec 700 entreprises de 100 pays.